#### 论著

# Apelin对异丙基肾上腺素诱导的大鼠心肌缺血性损伤的影响

贾月霞 $^{1}$ ,曹军 $^{1}$ ,齐永芬 $^{2}$ , $^{3}$  $^{\triangle}$ ,潘春水 $^{2}$ ,耿彬 $^{2}$ ,张靓 $^{2}$ ,赵晶 $^{2}$ ,唐朝枢 $^{2}$ ,

1宁夏医学院病理生理教研室, 宁夏 银川 750004; 北京大学医学部2生理与病理生理学系, 3 分子心血管学教育部重点实验室, 北京 100083

收稿日期 2005-2-22 修回日期 2005-5-27 网络版发布日期 2009-11-26 接受日期 2005-5-27

目的:探讨心血管活性肽apelin及其受体APJ在异丙基肾上腺素诱导的大鼠心肌缺血损伤中的变化及意 义。 方法: 皮下注射异丙基肾上腺素(ISO)复制大鼠心肌缺血损伤模型,放射免疫分析法检测血浆和心肌 apelin的含量,半定量RT-PCR方法检测心肌apelin和APJ mRNA水平; 股静脉注射10 nmol/kg apelin观察其<mark>▶加入引用管理器</mark> 对大鼠心脏功能的影响。 结果: ISO处理组大鼠广泛心内膜下心肌缺血损伤、心功能抑制,血浆、心房和心室 肌apelin水平较对照动物明显降低,心室肌apelin和APJ基因表达下调(均P<0.01);ISO+apelin处理组大 鼠较单纯ISO组心内膜下心肌缺血损伤减轻,心功能明显增强。股静脉单次注射apelin(10 nmol/kg)后,正 常大鼠平均血压较给药前下降15%(P<0.05), ISO组大鼠平均血压较给药前高27%(P<0.05), LV±dp/dtmax分别较给药前增高51%和53%(均P<0.01),LVESP升高23%,LVEDP降低27%(均 P<0.05)。 结论: 外源性apelin可明显减轻ISO诱导的大鼠心肌缺血损伤,改善心力衰竭,apelin/APJ系统 有可能是心肌缺血和心衰防治的新靶点。

Apelin; 异丙肾上腺素; RNA,信使; 心肌缺血 分类号 R363

# Effect of apelin on isoproterenol-induced myocardium injury in rats

JAI Yue-xia<sup>1</sup>,CAO Jun<sup>1</sup>,QI Yong-fen<sup>2,3</sup>,PAN Chun-shui<sup>2</sup>,GENG Bin<sup>2</sup>,ZHANG Jing<sup>2</sup>, ZHAO Jing<sup>2</sup>, TANG Chao-shu<sup>2,3</sup>

1Department of Pathophysiology, Ningxia Medical College, Yinchuan 750004, China; 2Department of Physiology and Pathophysiology, 3Key Laboratory of The Ministry of Education on Molecular Cardiology, Peking University Health Science Center, Beijing 100083, China

#### Abstract

<FONT face=Verdana>AIM: To explore the change and significance of vasoactive peptide apelin and its receptor APJ during myocardial ischemia, and the therapeutic effects of apelin on myocardial ischemia injury. METHODS: The myocardial ischemia injury was induced by subcutaneous injection of high dose isoproterenol (ISO). Radioimmunoassay was used to measure the apelin contents. Semi-Quantitative RT-PCR was used to measure the mRNA levels of apelin and APJ in myocardium. Apelin (10 nmol/kg) was administered through femoral vein to observe the effect of apelin on ischemic heart induced by ISO. The hemodynamic parameters were recorded by Powerlab. RESULTS: In ISO-treated rat, histological sections showed severe myocardial ischemic injury. The apelin contents in plasma, atrial and ventricular myocardium were markedly decreased (all P<0.01), respectively. The mRNA levels of apelin and APJ in myocardium were also markedly reduced. However, therapy with apelin significantly ameliorated myocardial injury and heart failure induced by ISO. Compared with ISO alone, in the low dose apelin (200 ng·kg-1·d-1) group, the LV±dp/dtmax values were 39% and 66% higher, and the LVEDP was 29% lower (P<0.01). In the high dose (apelin 10 nmol/kg) group these parameters were superior to low dose group. Interestingly, it was found that when bolus injection of apelin (10 nmol/kg), its inotropic effect was more potent in ISO-treated rat than that in control. CONCLUSION: The data show that the myocardial injury induced by ISO leads to a hypoexpression of apelin and of its receptor APJ. Administration of exogenous apelin ameliorates heart failure and myocardial ischemia injury induced by ISO. These results suggest that apelin has a cardioprotective effect and apelin/APJ system may be a new therapeutic target for myocardial ischemia and heart failure. </FONT>

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(3812KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- 参考文献

# 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- Effect of apelin on isoproterenolinduced myocardium injury in rats [J].CHINESE JOURNAL OF PATHOPHYSIOLOGY,2005,21 (12):2289-2294')" title="复制索引">复制索引
- Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

## 相关信息

- ▶ <u>本刊中 包含 "Apelin;</u> 异丙肾上腺素; RNA,信使; 心肌缺血"的 相关文章
- ▶本文作者相关文章
  - 贾月霞
  - 曹军
- 齐永芬
- 潘春水
- 耿彬
- 张靓
- 赵晶
- 唐朝枢

DOI: 1000-4718

通讯作者 齐永芬 yongfenqi@163.com